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ACTA DE LA SESSIÓ DE 
Ajuntament Ple 
 
Identificació de la sessió 
 
Núm.:  7/2013 
Caràcter: extraordinària  
Data: 23 de juliol de 2013  
Horari: de 10:00 a 13.07 
Lloc: Sala de Plens de Paeria 
 
 
Hi assisteixen: 
 
Àngel Ros Domingo,  Paer en cap 
Marta Camps Torrens, 1a. Tinent d'alcalde 
Josep Presseguer Gené, 2n. Tinent d'alcalde 
Rafael Peris Martín, 3r. Tinent d'alcalde 
Sara Mestres Llusà, 4a.Tinent d’alcalde   
Montse Parra Albà,  5a. Tinent d'alcalde 
Montse Mínguez García,  6a. Tinent d'alcalde 
Félix Larrosa Piqué, Regidor 
Txema Alonso Fernández, Regidor 
Josep Barberà Morreres, Regidor 
Dolors Arderiu Sabaté, Regidora 
Oriol Yuguero Torres, Regidor 
Jesús Castillo Cervelló, Regidor 
Joan Gómez López, Regidor 
Maria Rosa Ball Papiol, Regidora 
Joan R. Zaballos Rubio, Regidor 
Bea Obis Aguilar, Regidora 
Miquel Padilla Díaz, Regidor 
Cristina Torrent Pujol, Regidor 
Francesc J. Cerdà Esteve, Regidor 
Antoni Postius Terrado, Regidor 
Joan Vilella Jounou, Regidor 
Salvador Puy Castarlenas, Regidor 
Maria José Horcajada Bell-lloch, Regidora  
Xema Solé Solà, Regidor 
Gemma Batalla Casanovas, Regidora 
Pau Pintó Torné, Regidor   
Jesús Gutiérrez Bustillo,   Secretari 
Jordi Sanuy Vallés,  Interventor 
Ma. Luisa Sanz Llavallol,  Tresorera 
Montse Tomàs Pallerols,  Oficial Major 
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ORDRE DEL DIA 
 
De conformitat amb allò previst en l’acord del “Règim de sessions plenàries i normes 
de funcionament del Ple”, inclòs en el cartipàs municipal, aprovat per l’Ajuntament 
Plenari en la sessió del dia 6 de juliol de 2011 i l’acord del Ple del passat dia 28 de 
juny,  s’ha procedit a convocar aquesta sessió extraordinària, denominada “Ple de 
Política Municipal sobre l’estat de la ciutat i l’actuació política del Govern”. 
 
Acordades en Junta de Portaveus les normes d’autoregulació del debat, es reflecteix 
en l’apartat d’intervencions d’aquesta acta el resum dels debats produïts durant la 
sessió. 
 
Tal i com preveu l’esmentat acord del “Règim de sessions plenàries i normes de 
funcionament del Ple”, han estat presentades pels grups municipals tot un seguit de 
PROPOSTES DE RESOLUCIÓ que a continuació es transcriuen, reflectint les que han 
estat aprovades i les que han estat rebutjades i fent constar el resultat de les votacions 
respectives. 
 
 
1.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP  MUNICIPAL DEL P P RELATIVA A LA 
XARXA DE DISTRIBUCIÓ D’AIGUA I CLAVEGUERAM DE LA CI UTAT 
 
Amb 12 vots a favor dels grups municipals del PP i CiU i 15 vots en contra del Grup 
Municipal del PSC, s’acorda rebutjar la següent proposta: 
 
1r.  L’Ajuntament de Lleida instarà a Aigües de Lleida a realitzar un detallat estudi sobre 
la xarxa de distribució i clavegueram de la ciutat de Lleida i especialment de les zones 
més afectades pels passats aiguats, Cappont, Pardinyes, Universitat, Hospitals, 
Magraners, Rambla de Ferran i la zona de confluència del carrer Acadèmia amb els 
carrers Manuel de Palacio i República del Paraguay, procedint a prioritzar la renovació i 
millora del clavegueram en aquestes zones per l’insuficient drenatge del sistema de 
clavegueres i col·lectors.  
 
2n. L’Ajuntament de Lleida instarà a Aigües de Lleida a incrementar la neteja i 
manteniment dels embornals de les zones afectades on la insuficient capacitat del seu 
sistema de clavegueram provoca inundacions en els carrers, establiments comercials, 
restaurants i en els soterranis quan es produeixen pluges persistents.  
 
3r. Donar trasllat d’aquests acords a Aigües de Lleida, empresa concessionària de 
l’explotació del servei municipal d’abastament i sanejament de l’aigua a Lleida.  
 
 
2.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP  RELATIVA A LA 
BONIFICACIÓ EN L’IBI A IMMOBLES DESTINATS A ACTIVIT ATS ECONÒMIQUES  
 
Amb 12 vots a favor dels grups municipals del PP i CiU i 15 vots en contra del Grup 
Municipal del PSC, s’acorda rebutjar la següent proposta: 
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1r.  L’Ajuntament de Lleida, procedirà en les Ordenances Fiscals 2014 a establir una 
bonificació de fins al 95 per cent de la quota íntegra de l’IBI a favor dels immobles en 
els que es desenvolupin activitats econòmiques que siguin declarades d’especial 
interès o utilitat municipal per concórrer circumstàncies socials, culturals, històrico-
artístiques o de forment de l’ocupació que justifiquin aquesta declaració. Correspondrà 
la citada declaració al Ple de la Corporació i s’acordarà, prèvia sol·licitud del subjecte 
passiu, pel vot favorable de la majoria simple dels seus membres.  
 
2n.  Donar trasllat d’aquests acords a la Federació del Metall de Lleida (FEMEL), a la 
Federació Provincial d’Empresaris de Comerç de Lleida (FECOM) i a la Federació 
d’Hostaleria de Lleida.   
 
 
3.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP  RELATIVA A 
L’AJUT A PERSONES SENSE SOSTRE  
 
Amb 12 vots a favor dels grups municipals del PP i CiU i 15 vots en contra del Grup 
Municipal del PSC, s’acorda rebutjar la següent proposta: 
 
ÚNIC.- L’Ajuntament de Lleida procedirà a estudiar la incorporació en els propers 
pressupostos d’una partida dedicada al Centre d’atenció a persones i famílies amb 
l’objectiu que la ciutat de Lleida disposi d’un alberg municipal propi amb que prestar un 
servei adequat a les persones sense sostre de la ciutat de Lleida.  
 
 
4.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP  RELATIVA A LA 
CANDIDATURA DE LA SEU VELLA COM A PATRIMONI MUNDIAL   
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la següent proposta del Grup Municipal del PP: 
 
1r. L’Ajuntament de Lleida, com a membre titular del Consorci del Turó de la Seu Vella 
conjuntament amb la Generalitat de Catalunya, seguirà impulsant l’elaboració del 
dossier i la documentació necessària per a donar fermesa a la candidatura del Conjunt 
Monumental del Turó de la Seu Vella com a Patrimoni Mundial, dotant al Consorci del 
finançament necessari i del suport i assessorament tècnic per a l’elaboració del dossier 
de la candidatura.   
 
2n.   L’Ajuntament de Lleida insta al Consorci del Turó de la Seu Vella a fixar un 
calendari per a la redacció del dossier de la candidatura. 
 
3r. Traslladar aquest acord al Consorci del Turó de la Seu Vella, al Departament de 
Cultura de la Generalitat de Catalunya, al Ministerio de Educación, Cultura y Deporte i 
a l’Associació Amics de la Seu Vella de Lleida.  
 
 
 
5.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP  RELATIVA A 
GARANTIR L’ACCESSIBILITAT DELS VIANANTS  
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Per unanimitat s’acorda aprovar la següent proposta del Grup Municipal del PP: 
 
ÚNIC.- L’Ajuntament de Lleida seguirà prioritzant en tots els projectes d’urbanització 
les actuacions necessàries per a garantir l’accessibilitat dels vianants d’acord amb el 
Pla d’Accessibilitat vigent i el Pla de Mobilitat Urbana.  
 
 
6.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP  RELATIVA A 
L’ORDENANÇA MUNICIPAL DE CIRCULACIÓ DE VIANANTS I D E VEHICLES I A 
L’ORDENANÇA FISCAL 2.15 
 
Amb 12 vots a favor dels grups municipals del PP i CiU i 15 vots en contra del Grup 
Municipal del PSC, s’acorda rebutjar la següent proposta: 
 
1r. L’Ajuntament de Lleida procedirà a modificar l’Ordenança Municipal de Circulació 
de Vianants i de Vehicles al municipi de Lleida i l’Ordenança Fiscal 2.15 Taxa per 
zones blaves, amb l’objectiu que els propietaris dels vehicles degudament autoritzats 
com a residents puguin optar pel pagament per dia, setmana, mes o trimestre de la 
taxa corresponent a l’estacionament autoritzat. En cap cas es permetrà 
l’estacionament en un mateix lloc durant més de vuit dies consecutius.  
 
2n.  L’Ajuntament de Lleida procedirà a modificar l’Ordenança Municipal de Circulació 
de Vianants i de Vehicles al municipi de Lleida incorporant als requisits per a l’obtenció 
de la condició de resident la possibilitat de que els residents que compleixin les 
condicions per l’obtenció de la targeta de resident, si són alhora titulars d’un comerç 
amb establiment obert al públic a peu de carrer en una altra zona de residents de la 
zona blava i/o verda, puguin optar per canviar, de la zona on figurin com a 
empadronats a la zona de residència que correspongui el seu comerç. Amb aquest 
canvi es renunciarà a la condició de resident de la seva zona de residència.   
 
 
7.-  PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CI U CONTRA 
L’ATUR A LA CIUTAT DE LLEIDA 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la següent proposta del Grup Municipal de CiU: 
 
1. Instar les administracions públiques i els agents públics i privats que participen en 
l’activitat econòmica i el foment de l’ocupació a la ciutat de Lleida a coordinar esforços 
i col·laborar en totes les iniciatives per a la creació i el manteniment de llocs de treball 
amb especial atenció a la gestió i la informació per a la ciutadania. Així mateix aprofitar 
i implementar tots aquells aspectes de la propera Llei Òmnibus que ajudin a facilitar la 
creació d’empreses a la nostra ciutat. 
 
2. Revisar abans de la seva aprovació al ple per a l’any 2013-14, el catàleg dels 
tributs i taxes municipals per rebaixar la pressió fiscal, per així poder facilitar la creació 
de nous llocs de treball i també per ajudar a mantenir els que hi ha actualment. 
 
3. Prioritzar els projectes de creació de llocs de treball mitjançant el foment de les 
accions público-privades vinculades a iniciatives singulars amb impacte sobre 
l’ocupació i que aportin un valor afegit a la ciutat, del qual també altres sectors se’n 
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puguin beneficiar.  
 
4. Acordar un termini de concreció d’aquesta proposta de resolució amb un calendari 
que tingui en compte la redacció i aprovació pel Ple de les ordenances fiscals i 
l’elaboració i aprovació per part del Ple dels pressupostos de l’Ajuntament de Lleida 
per a l’any 2014, on s’hauran d’incloure les mesures que estableixen inicialment els 
punts anteriors. 
 
 
8.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CIU  SOBRE 
CLÀUSULES SOCIALS 
 
Amb 12 vots a favor dels grups municipals de CiU i PP i 15 vots en contra del Grup 
Municipal del PSC, s’acorda rebutjar la següent proposta: 
 
1. Que es prevegin clàusules de preferència en l’adjudicació a igualtat de condicions 
amb les que siguin econòmicament més avantatjoses, a favor de les proposicions 
presentades per empreses que superen un determinat percentatge de persones 
treballadores amb discapacitat o dedicades específicament a la promoció i inserció 
laboral de persones en situació d'exclusió social; per entitats sense ànim de lucre en 
contractes relatius a prestacions de caràcter social o assistencial; o entitats 
reconegudes com a organitzacions de comerç just, en contractes que tinguin com a 
objecte productes en els quals hi hagi alternativa de comerç just; o aquelles que 
prevegin subcontractacions amb empreses d’inserció laboral. 
 
2. Que es prevegi la  possible la inclusió de condicions especials d’execució dels 
contractes, sempre que siguin compatibles amb la legislació estatal i el dret comunitari 
i que s’indiquin en l’anunci de licitació o en el plec o en el contracte. Aquestes 
condicions poden fer referència a consideracions de tipus social, amb la finalitat de 
promoure l’ocupació de persones amb dificultats particulars d’inserció en el mercat 
laboral; eliminar les desigualtats entre l’home i la dona en el mercat laboral; combatre 
l’atur i afavorir la formació en el lloc de treball, altres finalitats que es puguin establir 
amb referència a l’estratègia coordinada per a l’ocupació o garantir el respecte dels 
drets laborals bàsics al llarg de la cadena de producció, i se’ls pot atribuir el caràcter 
d’obligacions contractuals essencials, a l’efecte que el seu incompliment sigui 
considerat causa de resolució del contracte.   
 
3. Establir sinèrgies de col·laboració amb l’associació empresarial FEICAT mitjançant 
conveni en matèria de responsabilitat social com a eina d’integració per a col·lectius en 
risc d’exclusió social. Cal impulsar i recolzar la participació d’empreses d’inserció com 
a instrument per afavorir la inclusió laboral d’aquelles persones més vulnerables. Hi ha 
altres empreses d’inserció laboral que no estan sota el paraigües de FEICAT i que 
també poden sumar en aquesta col·laboració amb l’administració. 

 
 
9.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CIU  SOBRE 
TRANSPARÈNCIA I BON GOVERN MUNICIPAL 
 
Amb 12 vots a favor dels grups municipals de CiU i PP i 15 vots en contra del Grup 
Municipal del PSC, s’acorda rebutjar els punts següents de la proposta: 
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“1. Els diferents moviments socials previ registre a la base de dades de l’ajuntament 
com a entitat social, s’integraran en els diferents Consells Territorials de Lleida. Les 
seves aportacions hauran de ser sempre argumentades i possibilistes com la de la 
resta d’entitats que en formen part i analitzades pel govern local. Aquest es compromet 
a resoldre les propostes, suggeriments i altres aportacions en un termini no superior a 
dos mesos a l’entitat o moviment en qüestió. 
 
2. Es crearà un portal on line de participació ciutadana. En aquest portal prèvia 
identificació i registre de les entitats participants, es faran propostes i suggeriments 
seguin el reglament de participació ciutadana. 
 
3. Els plens s’han de convocar dos dies hàbils a la celebració del ple. No es computen 
als efectes, ni els dia de notificació ni el dia de celebració del Ple, segons determina 
l’art.98.b del decret legislatiu 2/2003 pel qual s’aprova el text refós de la llei municipal i 
de règim local de Catalunya. Això obliga a modificar el cartipàs municipal. Al mateix 
temps, l’ordre del dia serà publicada a la web de la Paeria . 
 
4. L’article 34 del reglament de participació ciutadana és incoherent. Regula el dret de 
qualsevol entitat (degudament inscrita en el registre Municipal d’Entitats) a intervenir 
en el ple davant la Corporació sempre i quan siguin part interessada en un dels punt 
dels ordre del dia del Ple. La sol·licitud ha de tramitar-se tres dies hàbils abans de la 
celebració del Ple degudament acreditat l’interès o afectació al punt de l’ordre del dia. 
És impossible que cap ciutadà ho faci. Els plens es convoquen 48 hores abans i no 
dos dies hàbils com especifica la llei i per tant els terminis no poden mai coincidir. 
Proposem modificar el reglament i que en lloc de tres dies hàbils, les sol·licituds 
puguin presentar-se 48 hores abans de la celebració del ple supeditat a l’aprovació del 
punt 3 d’aquesta proposta de resolució”. 
 
Amb 6 vots a favor del Grup Municipal de CiU, 15 vots en contra del Grup Municipal 
del PSC i 6 abstencions del Grup Municipal del PP, s’acorda rebutjar el següent punt:  
 
“5. Per tal de facilitar la màxima assistència de públic a les sessions ordinàries del Ple 
Municipal, l’ajuntament convocarà el Ple a partir de les 19.00 hores els dies de 
celebració. Al mateix temps, procedirà a la gravació i retransmissió en directe via 
internet (streaming) per apropar el contingut de les sessions a tots els lleidatans i 
lleidatanes que no puguin desplaçar-se el dia del ple. Un cop acabada la sessió, el 
contingut del Ple podrà visualitzar-se a la web de la Paeria”. 
 
 
10.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CI U  RELATIVA AL 
PROJECTE EDUCATIU DE CIUTAT  
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la següent proposta del Grup Municipal de CiU: 
 
1. Que l'Equip de Govern de l'Ajuntament de Lleida elabori el Projecte Educatiu de 
Ciutat (PEC) d'acord amb el compromís adoptat en la Carta Municipal per a l'Educació 
de Lleida, aprovada el 1998. 
 
2. Complementar l’oferta d’activitats educatives de la ciutat amb el disseny i creació 
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d’un programa específic de reforç escolar i activitats complementàries, en col·laboració 
amb el Departament d’Ensenyament, els centres educatius i els diferents agents 
educatius de la ciutat, que s'articuli al voltant de tres eixos:  
 

a. Reforç escolar i activitats complementàries: Programa de caràcter 
preventiu per millorar els aprenentatges bàsics i acompanyar l'alumnat 
en totes les etapes d’educació obligatòria, adreçat a l'alumnat amb més 
necessitats educatives i socials. 

 
b. Reforç escolar durant l'estiu: Programa de suport a l’alumnat d’ESO 

durant l’estiu, amb la finalitat d’organitzar activitats de suport escolar 
durant l’estiu a fi de preparar les proves de recuperació de setembre. 

 
c. Donar suport al Pla d'impuls a la lectura del Departament 

d'Ensenyament amb l'objectiu de millorar la competència lectora a nens 
i joves de primària i secundaria, tot realitzant una tasca 
d'acompanyament i reforç. 

 
11.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CI U SOBRE 
FISCALITAT  
 
Amb 12 vots a favor dels grups municipals de CiU i PP i 15 vots en contra del Grup 
Municipal del PSC s’acorda rebutjar el següent punt de la proposta: 
 
“PRIMER.- Que l’equip de govern municipal, en l’expedient de les ordenances fiscals 
del 2014, es comprometi a: 
 
1. No aplicar, amb caràcter general, cap increment als principals impostos municipals, 

en especial, l’Impost de Béns Immobles Urbans. 
 
2. Implementar un sistema de pagament a la carta dels tributs municipals que permeti 

abonar a terminis, sense recàrrec ni interessos i de forma unificada, els tributs 
municipals de cobrament periòdic mitjançant la domiciliació bancària i seleccionar 
el tipus de fraccionament: mensual, trimestral, semestral o anual”. 

 
Amb 6 vots a favor del Grup Municipal de CiU, 15 vots en contra del Grup Municipal 
del PSC i 6 abstencions del Grup Municipal del PP s’acorda rebutjar el següent punt 
de la proposta:  
 
“SEGON.- Que l’equip de govern municipal, durant el segon semestre de l’any actual, 
estudiï, redacti i, si s’escau, sotmeti a debat d’aquest Ple Municipal, una ordenança 
municipal que permeti l'execució alternativa al pagament de deutes amb la Hisenda 
Municipal de l'Ajuntament de Lleida mitjançant la realització de treballs en benefici de 
la comunitat, amb la finalitat següent: 
 
1) Oferir una alternativa que permeti, en circumstàncies justificades i de conformitat 

amb la persona interessada, realitzar l’obligació del pagament d’un deute municipal 
a través de la realització de treballs en benefici de la comunitat per fer front a 
aquell amb una prestació personal mitjançant un treball d’interès col·lectiu, quan la 
prestació patrimonial no sigui possible realitzar-la amb diners. 
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2) Únicament podran optar-hi les persones que siguin residents al terme municipal de 

Lleida, que comptin amb un informe tècnic favorable emès pels Serveis Socials 
municipals, on s’acrediti una situació de necessitat socioeconòmica del nucli de 
convivència de la persona interessada en l’execució alternativa”. 

 
 
12.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL P SC SOBRE LA 
URGÈNCIA D’ESTABLIR POLÍTIQUES PER AL FOMENT DE L’O CUPACIÓ  
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la següent proposta del Grup Municipal del PSC: 
 
1. L’Ajuntament de Lleida insta els governs Central i Autonòmic a reactivar els Plans 
d’Ocupació d’acord amb l’Administració Local i a incentivar de manera efectiva i 
objectiva totes les polítiques per al foment de l’ocupació que siguin necessàries i que, 
prioritàriament, vagin dirigides a la ciutadania jove i als aturats de llarga durada. 
 
2. L’Ajuntament de Lleida sol·licita al Govern de la Generalitat que concreti les 
tasques que ha de desenvolupar la recentment creada Comissió de Polítiques de 
Lluita contra la Desocupació en el marc del Parlament de Catalunya, en especial per a 
la posta en marxa de mesures destinades a les persones que han esgotat la seva 
prestació d’atur. 
 
3. L’Ajuntament de Lleida es compromet a continuar amb l’execució del Pla per al 
Foment de la Contractació Juvenil (Pla OQP’T) que ha permès atendre les demandes 
de gran part dels joves de la ciutat en situació d’atur o de demanda de primera 
ocupació.  
 
4. El Grup Municipal del PSC a l’Ajuntament de Lleida proposa que es segelli un 
pacte entre tots els grups polítics amb representació a l’Ajuntament de Lleida en favor 
de les polítiques actives d’ocupació. 
 
  
13.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL P SC SOBRE 
L’APROVACIÓ DEL PLA DIRECTOR D’ESPORTS 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la següent proposta del Grup Municipal del PSC: 
 
1. L’Ajuntament de Lleida ha elaborat una proposta de  Pla Director de l'Esport per 
regular i garantir la pràctica esportiva a la ciutat en tant que l’esport és una eina 
educativa i transmissora de valors que contribueix a la millora de la qualitat de vida a la 
ciutat, ajudant a assolir una ciutadania més activa més cívica i més solidaria, i que 
entregarà al Consell Assessor Municipal de l’Esport i als Clubs esportius per al seu 
debat i aportacions. 
 
2. Una vegada aprovat pel Consell Assessor Municipal de l’Esport  es sotmetrà a debat 
i aprovació pel  Ple Municipal.   

 
3. Les mesures del Pla entraran en  vigor a partir de l'exercici de 2014.  
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14.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL P SC CONTRA LA 
CORRUPCIÓ I A FAVOR DE LA TRANSPARÈNCIA I DE LES BO NES 
PRÀCTIQUES EN POLÍTICA  
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la següent proposta del Grup Municipal del PSC: 
 
1r. L'Ajuntament de Lleida aposta per una regeneració política que tingui el seu 
epicentre al món local i que s’estengui també a les institucions autonòmiques i estatals 
per tal d'apropar aquesta noble tasca del servei públic als ciutadans i les ciutadanes i 
recuperar així la confiança perduda.  
 
2n. L'Ajuntament de Lleida condemna enèrgicament els casos de corrupció que afecten 
negativament totes les persones que treballem dia a dia per millorar la vida dels nostres 
conciutadans, i insta les diferents institucions a prendre les mesures necessàries per 
eradicar aquestes pràctiques i actuar amb contundència contra les persones que les 
duguin a terme. 
 
3r. L'Ajuntament de Lleida es compromet a seguir treballant per garantir la implicació 
dels ciutadans en els projectes de ciutat i per fer-los partícips d'aquesta necessària 
regeneració que cal per tornar la credibilitat a les institucions democràtiques que vetllen 
pel manteniment i fortalesa de l'Estat del Benestar.  
 
4t.  L’Ajuntament de Lleida fomentarà que aquells moviments socials i entitats sorgides 
arran de la situació econòmica actual disposin d’espais de participació en els 
organismes municipals, d’acord amb el reglament de Participació Ciutadana de 
l’Ajuntament.  
 
 
El senyor alcalde clou la sessió agraint el to emprat per tots els membres de la 
corporació que han intervingut en els debats.  
 
 
 
INTERVENCIONS 

El Sr. alcalde  explica les directrius de funcionament de la sessió que es van comentar 
en la darrera Junta de Portaveus. 

Presentació per part del Sr. alcalde 

El Sr. alcalde  comença la seva intervenció relativa a la política municipal i l’estat de la 
ciutat i destaca com a resum (o element clau) que en uns temps molts difícils com els 
presents estem garantint el funcionament de la ciutat i la preparem per encarar el futur. 
No es veu el final de la crisi tot i que se’ns vol transmetre una sensació d’optimisme que 
tant de bo sigui certa. Garantim el funcionament dels serveis i ens preparem  per al 
futur. Els darrers 6 anys han estat marcats per la crisi, després d’un període molt 
fructífer de transformació de la ciutat (som més capital, hem tingut un gran progrés 
urbanístic i hem crescut en educació, en cultura i en solidaritat). La ciutat ha evolucionat 
millorant la qualitat de vida dels ciutadans. Recorda que en la seva darrera presa de 
possessió va dir que el major repte que teníem era que l’entorn econòmic negatiu no 
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afectés el progrés social; calia evitar les conseqüències socials irreversibles que 
comporten les polítiques de retallades. L’acció política no es pot permetre tallar la 
cohesió social. Estem en una etapa de canvi de cicle socioeconòmic i social; hi haurà 
canvis profunds en la societat. La crisi econòmica és un dels indicadors d’aquest tipus 
de canvis.   

Quant a l’anàlisi de les àrees de govern municipal, comença l’explicació per l’educació. 
Insisteix que l’educació és una de les grans prioritats del Govern municipal a mig i a llarg 
termini; és un valor que assegura el futur i és necessari per al progrés de la societat. És 
un actiu que ha de ser prioritari. Creu que durant el darrer període s’han mantingut els 
serveis educatius de la ciutat malgrat les retallades de recursos per part d’altres 
administracions. S’ha mantingut el nivell de qualitat. Seguim liderant el nombre 
d’escoles bressol en tot l’Estat i hem aplicat una política que ha permès atendre tota la 
demanda i que tinguem un excedent de places. Agraeix a la comunitat educativa i als 
seus gestors que haguem pogut aportar una major flexibilitat en el servei i una ampliació 
horària que suposa un millor servei per a les famílies. Reaccionem aportant més qualitat 
i més servei. S’han mantingut i ampliat els ensenyaments artístics en tant que són el 
futur de la ciutat i de la indústria cultural; hi ha hagut un increment d’alumnes en les tres 
escoles. Estem desenvolupant l’expedient administratiu per obtenir el grau de FP en arts 
escèniques i el grau superior per al Conservatori de Música. Hem col·laborat amb la 
Generalitat en la construcció d’equipaments educatius (els relaciona) i treballem per fer 
realitat els que estan previstos (tot i les comprensibles dificultats que pateix la 
Conselleria per finançar inversions). S’ha augmentat un 10% el conjunt d’activitats 
lúdiques i educatives d’estiu. Comenta també la importància dels cicles formatius que 
imparteix l’IMO. Pel que fa  a l’esport qualifica la temporada d’excel·lent quant als 
resultats de clubs i esportistes individuals. S’ha seguit millorant els camps esportius, i 
enguany s’acabarà  el centre de piragüisme. Té un afectuós record per en Juanjo Garra 
i anuncia que el nou rocòdrom respondrà a les necessitats de l’alpinisme a la ciutat. 
Explica que en les activitats organitzades per l’Ajuntament han participat prop de 6.000 
persones; els pavellons i equipaments han registrat 833.000 usuaris. Destaca 
esdeveniments esportius com la Volta, la Copa Catalunya i altres, que aporten retorn 
econòmic a la ciutat. Hem constituït el Consell Assessor de l’Esport del qual formen part 
34 persones representatives del món esportiu. Hem elaborat un document d’esborrany 
de Pla director de l’esport a Lleida, que introdueix elements nous; a Lleida els clubs han 
superat les crisis abans que altres ciutats. Destaca el treball fet per les juntes dels clubs 
(les anteriors i les noves). S’està gestionant bé el món de l’esport i cal que la Paeria hi 
doni suport. Hem d’ajudar al desenvolupament de vocacions esportives en el món de 
l’esport d’elit (amb beques d’estudi i ajuts per a la inserció laboral mitjançant el pla 
Ocupa’t). El Pla també pretén aprofundir en l’objectivitat en el moment d’atorgament de 
subvencions i en la quantificació dels mèrits per aital finalitat. Quant a la cultura, valora 
l’aportació que suposa pel desenvolupament individual, col·lectiu i empresarial. 
L’exhibició i creació de la cultura a la ciutat compta amb tres grans equipaments: 
l’Auditori, el teatre de l’Escorxador i la Llotja; enguany han tingut 130.000 espectadors. 
La cultura s’ha de finançar amb l’aportació de l’espectador i el mecenatge públic i privat. 
En el nostre model, l’aportació de la Paeria a la Llotja és de 315.000 euros; al teatre de 
l’Escorxador aportem 405.000 euros i a l’Auditori 598.000 euros. La gestió pública 
privada de la Llotja permet que requereixi menys esforços públics. El Màgical està sent 
un revulsiu en el sector audiovisual i multimèdia. La xarxa d’espais patrimonials de la 
ciutat són espais culturals que també incideixen en l’àmbit de les diferents disciplines 
artístiques que contenen. Considera que el Museu Morera és una assignatura pendent  
de la ciutat;  valora i agraeix als promotors de l’audiència pública que es va fer sobre el 
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Museu. Informa que (després de comunicar-ho als portaveus dels grups) va nomenar 
l’exregidor Sr. Antoni Llevot com a comissionat per al procés de revisió del Pla de 
Museus i el projecte del Museu Morera. Cal garantir una seu definitiva per al museu. Al 
mes de setembre hi haurà una sessió participativa i passarem balanç del treball fet. La 
component de cultura popular ha incorporat un altíssim nivell de participació. Enguany 
s’ha donat una importància especial  a les “nits d’estiu” i l’any proper es potenciaran 
encara més. Seguirem apostant pels grans esdeveniments com el del Cinema 
Llatinoamericà, l’Animac i la Fira de Titelles.  

En relació amb els serveis a les persones destaca la creació del Consell de Benestar i 
Acció Social, que aplega 93 institucions; és un ens de participació fonamental. Destaca 
la renovació recent i la millora dels serveis de teleassistència i assistència domiciliària, 
que arriben a 4.000 usuaris. S’ha incrementat un 12% l’import destinat a atendre 
necessitats socials. Tenim 286 professionals distribuïts en 10 centres d’atenció a les 
persones. Els funcionaris municipals que atenen directament persones suposa una de 
les ràtios més altes que hi ha en administracions com la nostra (entre assistents socials, 
Guàrdia Urbana, professors...): un total de 746 persones d’una plantilla de 1.400 
treballadors. Destaca també la importància dels serveis d’allotjament i d’atenció 
alimentària. Estem en una societat amb un alt risc de fractura i per això la política social 
és clau.  En l’àmbit de la joventut considera que el Centre de Recursos Juvenils és un 
element clau i té una mitjana diària de 150 usuaris. També tenen un gran ús els bucs 
d’assaig de la Bordeta. Explica dades de participació dels joves en l’hotel d’entitats o en 
la participació del voluntariat (que és un orgull per a la ciutat). El pla Ocupa’t ha tingut 
una incidència laboral molt clara. Considera que el manteniment dels serveis d’atenció a 
la gent gran és un aspecte clau i no renunciable. La xarxa de llars i espais municipals és 
també un element important en l’atenció a la gent gran, igual que les activitats culturals, 
esportives i lúdiques. Destaca les “tardes de ball” que era una vella reivindicació que es 
complirà. El voluntariat sènior és important i compta amb 150 integrants.   

Sobre les finances municipals diu que l’Ajuntament presta els seus serveis a la 
ciutadania amb el suport d’unes finances que participen de les dificultats que pateixen 
totes les administracions públiques. Tenim una solidesa per damunt de la mitjana del 
país. Les dades financeres del tancament del pressupost i la continuada disminució de 
l’endeutament avalen aquesta valoració. El pressupost consolidat de 2013 és de 166,6 
milions d’euros. La creació d’ocupació, l’atenció social i l’educació són els elements 
clau. Destaca l’esforç en la reducció de l’endeutament (més de 12 milions d’euros) i la 
congelació del conjunt de la despesa corrent; agraeix l’esforç del personal municipal en 
la reducció de la despesa que ha suposat un 3,6%. Estem en un entorn difícil, 
especialment per la reducció de les subvencions finalistes d’altres administracions, que 
s’han reduït en un 17% de mitjana (explica algunes dades de detall). A la reducció de 
les aportacions s’afegeix el retard en els pagaments. Tenim en els comptes, en data 
actual, 15 milions d’euros pendents de cobrar de la Generalitat. Malgrat això, podem fer 
acció de govern. La despesa més important de 2013 és la destinada a la cohesió social, 
educació i ocupació (22,5%). Estem ajudant al contribuent amb el fraccionament del 
pagaments que han beneficat 1.200 persones. L’any 2014 farem un esforç addicional 
que requerirà eficiència, eficàcia i austeritat. Al Ple d’octubre debatrem les ordenances 
fiscals; avança que el Govern proposarà una congelació total de tots els tributs i taxes 
municipals, sense cap excepció. Deixa la porta oberta a alguna reducció específica com 
els descomptes per a famílies nombroses en serveis educatius. Serà un esforç molt 
important; desitja que també ho facin les altres administracions.  
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Intervenció del Sr. Vilella (Grup Municipal del PP)  

El Sr. Vilella  comença la seva intervenció considerant que cal fer balanç de l’actuació 
de l’equip de govern, atès que ha passat l’equador d’aquest mandat. És el moment de 
preguntar-nos quin és l’estat de la ciutat; sembla que la visió de l’alcalde no coincideix 
gens amb la que té el Grup del PP. L’estat de Lleida no és gaire encoratjador; l’alcalde i 
el govern consideren, en contrari, que l’estat de la ciutat és excel·lent.  Creu que tenen 
un excés de vanitat que els impedeix observar que la gestió de govern no satisfà la 
ciutadania ni dóna solucions a les seves reivindicacions. Tots estem d’acord en la 
necessitat de tornar a generar activitat econòmica i crear llocs de treball. Està d’acord 
en la congelació de taxes i impostos, cosa que havia estat demanada pel PP de forma 
reiterada i que fins ara havia topat amb la majoria absoluta del Govern. Creu que la 
recuperació econòmica ha de comptar amb l’actuació decidida de totes les 
administracions; el PP treballa de valent en aquest sentit. Comenta que ja són tres 
mesos consecutius els que hi ha hagut baixades de les xifres d’aturats a la demarcació 
de Lleida, amb reduccions especialment significatives. Cal continuar treballant, tots 
plegats, en aquesta direcció. La ciutat de Lleida no ha acabat de superar els vells 
handicaps i les propostes fetes al Govern municipal queden arraconades i no es duen a 
terme. Una de les assignatures pendents és el Centre Històric, que agonitza, perquè les 
polítiques dels governs socialistes de la Paeria li han donat l’esquena durant 30 anys; el 
Pla de barris no ha estat suficient per reconduir aquesta situació. Creu que el Govern ha 
oblidat massa sovint que el Centre Històric és el cor de Lleida i sempre l’han tractat com 
un barri secundari. Això ha provocat un èxode de la població tradicional i que s’hagi 
convertit en un gueto. S’esfondra un edifici cada any; cal fer-ne més inspeccions per 
garantir la seguretat dels veïns. Hem de redreçar el rumb d’un barri que és la porta 
d’accés a la ciutat i a la Seu Vella (que ha de ser reconeguda per la UNESCO com a 
patrimoni mundial). El PP ha presentat tres mocions al Ple de la Paeria i una al 
Parlament de Catalunya, instant a treballar de manera decidida per fer efectiva la 
candidatura del conjunt de la Seu Vella com a patrimoni mundial. Sembla que la 
presentació de la candidatura ni avança ni té calendari; no s’ha elaborat la 
documentació i no sabem si s’està treballant de manera efectiva per a fer-ho. Fins ara 
només hem trobat bones paraules i pocs fets. També plana la incertesa sobre les 
actuacions fetes per dotar la ciutat d’un teixit comercial fort i competitiu. Som la 
ventafocs de les capitals de província de l’Estat (de més de 100.000 habitants) pel que 
fa a disposar de grans superfícies comercials. La manca d’aquestes superfícies 
comercials ha fomentat la fuita de clients i la pèrdua d’atractiu comercial. Aquesta 
situació no és només culpa de la Paeria, sinó també de les injustificades restriccions 
que han imposat els governs de la Generalitat (tant els de CiU com els tripartits). Sota 
l’excusa de protegir el comerç tradicional i fer una ciutat compacta, s’ha limitat la 
implantació de grans magatzems i s’ha provocat que els potencials clients vagin a 
Barcelona, Saragossa i Tarragona per fer les seves compres. L’aplicació de la normativa 
europea ha fet possible la implantació  de mitjanes superfícies; els grans centres 
comercials no han arribat i les gestions fetes per la Paeria no han fructificat. Tampoc es 
materialitzen projectes, llargament reivindicats, com són les Basses i el Museu Morera. 
El Grup del PP no vol per a les Basses un nou projecte “faraònic”; defensen un parc 
pensat per a tota la família i per a persones de totes les edats. Volem que la proposta 
sigui realista, creïble i que no es fomentin il·lusions no realitzables.  Quant al Museu 
Morera destaca la dificultat per trobar el finançament per executar una obra que suposa 
una inversió de 6 milions d’euros; l’hauríem pogut dur a terme amb els sobrecostos de la 
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Llotja i del Pont de Príncep de Viana o altres infraestructures infrautilitzades. Comenta 
també les resolucions del TSJC que han fet inviables altres projectes com el de la 
construcció d’una mesquita al Polígon del Segre (creu que aquests projectes eren, com 
a mínim, inadequats). La sentència sobre la mesquita va posar en evidència la 
fonamentació de les denúncies fetes per la comunitat musulmana, els propietaris dels 
terrenys confrontants del polígon i pel Grup del PP sobre la dubtosa legalitat d’ubicar 
una mesquita en un polígon industrial. També comenta la sentència que farà que 
l’Ajuntament hagi de fer front al cost de les obres d’enderroc motivades per l’excés 
d’alçada d’un edifici a l’avinguda de Prat de la Riba, que va ser autoritzat per la Paeria 
malgrat aquest excés. També creu que la despreocupació de la  Paeria en el control de 
la concessió feta a l’empresa BBServeis per a la gestió del servei d’atenció domiciliària 
a la ciutat, ha provocat que haguem de pagar –de forma solidària- més de 183.000 
euros per impagament de nòmines a les treballadores de l’empresa. Una altra sentència 
contrària fa referència a la valoració incorrecta d’una finca afectada per la construcció de 
l’avinguda de Pinyana, la qual cosa suposa un pagament de 160.000 euros de més. 
Tindrem una despesa de més de 500.000 euros per una mala gestió i ho haurem de 
pagar entre tots.  

Pel que fa al deute municipal, el Sr. Vilella comenta que no acabarem com la ciutat de 
Detroit, però que el deute és preocupant. Globalment l’Ajuntament té un fort 
endeutament: de 143 milions d’euros de l’Ajuntament; 77 milions de l’EMU i 21 milions 
més del Parc Científic de Gardeny. Això són 241 milions d’euros que suposen una 
asfíxia econòmica i la paràlisi de les obres que ha de fer l’Ajuntament. Recorda que fa 
tres mesos es va liquidar el pressupost de l’any anterior i l’aprovació d’un reconeixement 
de crèdits de 5,1 milions d’euros per pagar factures imprevistes (fet que ja és habitual i 
crònic). Amb aquest panorama l’equip de govern presumia d’un superàvit de 9,6 milions 
d’euros; diu que és molt fàcil tenir superàvit quan no es paguen als proveïdors i no 
s’executen les obres previstes. Creu que en matèria econòmica el Govern fa trampes. 
Insisteix en la proposta del seu grup  de revisar el valor cadastral dels immobles, cosa 
que podria reduir els rebuts de l’IBI. Creu que l’actual Govern de la Paeria no està 
capacitat per donar resposta a les necessitats que requereix la ciutat: s’han acabat els 
recursos i les idees. No es pot viure del passat i cal donar resposta a les necessitats 
actuals, s’ha d’escoltar la ciutadania i els empresaris i comerciants. És necessària la 
solvència d’una gestió més eficient dels recursos públics. L’alcalde qualifica d’excel·lent 
la seva gestió; el Grup del PP creu que és insuficient i deficient. Això es demostra amb 
les actuacions en matèria de transport públic, increment dels impostos o manca 
d’interès per solucionar els problemes crònics de la ciutat (com les inundacions cada 
cop que hi ha un aiguat). Creu que a causa de les polítiques del Govern de la Paeria, la 
ciutat de Lleida és actualment una ciutat irritada, indignada, amb l’aigua al coll i que 
necessita de respiració assistida per poder subsistir.  

(El Sr. alcalde confirma que l’única capital amb menys superfícies comercials grans i 
mitjanes que Lleida és Melilla. Aquesta situació ve derivada de la legislació de la 
Generalitat en aquesta matèria, que ens impedia disposar de grans i mitjanes 
superfícies. Hem estat el primer ajuntament en posar en marxa la figura de la trama 
urbana consolidada i per això ara ens vénen superfícies comercials d’aquests tipus). 

  

Intervenció del Sr. Zaballos (Grup Municipal de CiU ) 
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El Sr. Zaballos  comença la seva intervenció i comenta que és el segon debat de l’estat 
de la ciutat que es fa durant aquest mandat. El temps que tenim per redreçar la 
complicada situació econòmica i social que ens vàrem trobar fa dos anys comença a 
tenir el compte enrere. Creu que en aquest debat els grups han de donar una visió més 
global de la ciutat i ens ha de servir per adaptar a la tossuda realitat  els plantejaments 
del començament del mandat. La capacitat d’adaptació i de resposta ràpida és un els 
reptes que hem de saber assumir en els moments actuals. Creu que, per aquest motiu, 
les propostes de resolució han de tenir un caràcter més global i ideològic que les 
tradicionals mocions que plantegem als plens mensuals. Recorda que l’any passat es 
van centrar en dos aspectes bàsics: l’ocupació i l’emprenedoria, juntament amb la 
cohesió social. Enguany el tema de l’atur torna a estar sobre la taula, de manera força 
més dramàtica. La cohesió social també continua sent una prioritat. Hi ha una vinculació 
directa entre els alts índex d’atur i el perill que això comporta en tant que incideix en la 
desestabilització de la cohesió social. Agraeix als serveis socials municipals la tasca 
ingent que duen a terme en els darrers anys. Aquest any tornen a incidir en els dos 
puntals anteriors i n’afegeixen un altre: la preocupació sobre la desafecció política i 
l’apropament de la política municipal als ciutadans.  

Explica que la ciutat de Lleida té actualment uns 12.000 aturats, 2.000 dels quals fa més 
de dos anys que es troben sense feina i estan en una situació extremadament difícil.  No 
es tracta de cercar culpables en el passat ni d’atabalar-se amb previsions de futur, sinó 
de treballar en el present, amb intensitat i resolució, en els àmbits en què som 
competents. El problema de l’atur és general i el marge de maniobra que té el govern 
municipal sobre aquests temes és molt petit. Malgrat això, nosaltres som paers de la 
ciutat de Lleida, amb un compromís adquirit amb la gent de la nostra ciutat. El moment 
és molt difícil; justament per això, hem de fer el possible per rebaixar les dades de l’atur. 
El marge de maniobra municipal no és l’element més important; hem d’esgotar totes les 
vies possibles per fomentar la creació de llocs de treball, mantenir els existents, ajudar 
en la formació de la gent per poder ser més competitius i ser sensibles amb els 
col·lectius que tenen més dificultats per raó d’alguna discapacitat. Explica que amb 
aquests objectius han presentat les següents propostes de resolució. Una primera que 
fa referència a la lluita contra l’atur. Una altra que té com a contingut la incorporació de 
clàusules socials en les contractacions municipals. Una tercera, que proposa mesures 
de rebaixa de la fiscalitat municipal. Agraeix a l’alcalde que avui hagi rectificat i hagi 
permès congelar els impostos. Demana que la quota final de l’IBI sigui realment la que 
resultarà congelada. Aquesta mesura servirà tant als particulars com a les empreses 
que estan passant moments de força dificultat. També coincideix amb el Govern en la 
importància de l’educació com un dels grans motors de la perspectiva de treball. Per 
això, presenten una moció relativa al projecte educatiu de ciutat. Manifesta que el seu 
grup té una voluntat ferma de consensuar aquestes mocions, tant amb l’equip de govern 
com amb el Grup del PP. Explicita la seva disposició a col·laborar en els temes 
estratègics de ciutat i la lluita contra l’atur és el principal tema d’aquest grup. Cal adoptar 
acords concrets, clars i pragmàtics, amb reflex als pressupostos municipals. Hem 
d’arribar a acords, establir normatives, ajuts i bonificacions; no podem ser criticats per la 
ciutadania d’estar més  pendents dels titulars dels diaris que dels problemes reals. La 
creació de llocs de treball ha de ser la principal preocupació i ocupació per al proper 
any. Espera que el Mercat del Pla obri un nou projecte que doni resposta a les 
esperances creades. Espera també que les Basses comptin el proper any amb un 
projecte consolidat que faci possible un parc familiar de referència, amb creació de llocs 
de treball i que dinamitzi l’economia del territori (en aquest sentit treballen amb l’equip 
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de govern per fer-ho viable al més aviat possible). La complexitat del projecte requereix 
el màxim esforç de tothom. 

Pel que fa a la desafecció de la ciutadania envers la política i els seus representants, 
han presentat una proposta per a la transparència i el bon govern municipal. Cal ser 
coherents en aquest tipus de polítiques, que han d’anar acompanyades d’un seguiment 
dels acords que acreditin que s’han executat correctament. Recorda la resolució 
aprovada per unanimitat  en el debat de la ciutat de l’any 2009 demanant el control de 
les mocions (la llegeix). Cal crear noves formes de participació ciutadana i fer més 
senzill donar la veu a la ciutadania i als col·lectius. Al mateix temps hem de ser 
autoexigents i complir allò que acordem, en  un termini raonable de temps; hem de 
generar confiança i credibilitat. La ciutat no ha aconseguit sortir del pou en el qual es 
troba per culpa de la crisi econòmica i laboral. Hem de redreçar aquesta situació i 
establir elements de foment de l’ocupació i tancar els projectes importants per a la ciutat 
i per al territori, que permetin reduir el nombre d’aturats. Tenim també un nou any per 
donar un impuls major a la participació ciutadana i el bon govern; la política, en 
democràcia, és el millor camí per solucionar els problemes socials. Caldrà cercar noves 
perspectives i nous valors per a una democràcia real, sense por d’enfrontar-se (de 
manera pacífica i dialogada) davant qualsevol repte. Demana esforç pel treball constant 
del present com a garantia d’un futur millor.   

(El Sr. alcalde explica que la decisió de congelació d’impostos és una decisió política, 
adoptada quan les circumstàncies ho aconsellen. No és una rectificació en relació amb 
altres anys; en aquells moments la decisió política no era aquesta. El model de 
finançament municipal no està resolt i els ingressos municipals es fonamenten en l’IBI. 
Coincideix amb CiU en què la situació econòmica del conjunt de les famílies fa 
aconsellable que en aquest moment es faci una congelació tributària.)  

 

Intervenció de la Sra. Marta Camps  (Grup Municipal  del PSC) 

La Sra. Camps  inicia la seva intervenció responent a algunes de les afirmacions fetes 
pel Sr. Vilella en el seu discurs. Creu que el contingut de les crítiques és gairebé idèntic 
al de l’any passat (dramatisme, visió negativa, etc.). Ningú ha presentat una visió idíl·lica 
de la ciutat; creu que l’única irrealitat i optimisme balsàmic és la dels “brots verds” que el 
PP s’entesta a reiterar des del Govern central. El Govern municipal explica la ciutat tal 
com la veu i apunta com pensa que s’ha de fer per  millorar-la. No hi ha coincidència en 
el balanç de l’actuació de govern i el PP diu que la ciutadania està indignada i irritada 
amb el govern municipal; creu que és completament al contrari: la ciutadania està 
indignada amb les notícies que vénen des del Govern central. Per això el Grup del PSC 
ha presentat una proposta de resolució de condemna de la corrupció i de defensa de la 
transparència.  

Coincideix totalment amb el Sr. alcalde en la voluntat de l’Equip de govern de mantenir 
la qualitat dels serveis públics, també amb la implicació del sector privat. Destaca 
l’oferta educativa municipal, l’atenció social a les persones i el foment de l’ocupació. 
Destaca la política d’habitatge que ha comportat l’obertura d’una finestreta única per 
atendre totes les persones que tenen problemes en el pagament dels habitatges (de 
lloguer o de propietat). S’han atès en el primer semestre 285 famílies i s’han resolt 72 
casos, en col·laboració amb les entitats de la societat civil que treballen en aquest 
àmbit. A la borsa d’habitatges s’han incorporat molts immobles que provenen de 
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particulars, de bancs, etc. L’habitatge és una gran prioritat de l’equip de govern i de tot 
l’Ajuntament. Una altre punt important de la política social és la cohesió entre els barris. 
Lamenta que els plans de barri hagin estat aturats. Es continuarà fent una política 
específica per al Centre Històric; lamenta les referències que ha fet el Sr. Vilella i també 
lamenta que el Grup del PP no faci sovint propostes d’actuació en aquest barri. Retreu 
al Sr. Vilella que només parlin del Centre Històric quan hi ha una desgràcia (recorda que 
s’ha produït un enderroc enguany, un altre l’any 2011 i que el tercer més recent es 
remunta a l’any 2005). Demana rigor en l’anàlisi i en les dades. El Govern té el Centre 
Històric com una prioritat i mai l’ha abandonat. Explica que s’està resolent l’adjudicació 
de la concessió del Mercat del Pla per atreure nous emprenedors; hi ha iniciativa 
privada que veu possibilitats, oportunitats  i expectatives comercials i econòmiques. 
Treballarem en aquest barri amb imaginació i amb els recursos dels quals disposem 
(que actualment només són els nostres). Critica que hi hagi grups de l’oposició que es 
posin sempre darrera les pancartes que van en contra del Govern, atès que creu que els 
pot fer caure en contradiccions evidents. S’han invertit 33 milions d’euros en el Centre 
Històric en els darrers 10 anys i s’estan cercant inversions privades per ajudar en la 
dinamització; destaca els projectes de “solars vius” i l’actitud de sectors econòmics 
emergents que veuen possibilitats en aquest barri. Es continuarà incrementant la 
seguretat i es faran inspeccions d’edificis (en facilitar les xifres). Es tindrà mà dura amb 
qui s’aprofiti de situacions de pobresa en matèria d’habitatge; des del Departament de 
Disciplina Urbanística s’han encarregat 78 enderrocs i s’han tramitat més de 407 
sancions per incompliments d’ordres municipals. S’han desallotjat recentment diversos 
edificis per  raons d’habitabilitat. Som conscients dels problemes i dels reptes i per això 
treballem. Demana la implicació i la col·laboració dels grups durant tot l’any, no només 
quan hi ha algun accident. És fonamental mantenir la qualitat de vida en tots els barris; 
per això es fan inversions que s’han de finançar amb estalvi en despesa corrent o 
avançant subvencions que hem de finançar. El pressupost d’enguany preveu 8 milions 
en inversions, cosa que cal valorar. S’implica a les empreses privades que han 
d’executar les inversions incloses en els contractes i concessions com els de 
subministrament d’aigua, enllumenat, etc. Hem de mantenir el nivell de qualitat de la 
nostra ciutat. Aquesta qualitat de vida requereix també incrementar el civisme i tenir mà 
dura contra les actuacions que afecten la convivència. La crisi fa més necessari que la 
ciutat funcioni bé i que el seu entorn estigui cuidat i sigui atractiu. S’han endurit les 
ordenances municipals en matèria de soroll, l’actuació contra activitats irregulars als 
habitatges, es mantenen els agents cívics, etc. S’ha intensificat la vigilància de la 
Guàrdia Urbana contra els propietaris de gossos que actuen de manera incívica. Cal 
conscienciar la ciutadania en el respecte de les normes de trànsit (per això s’ha aprovat 
un plec per instal·lar radars i semàfors de control). La convivència en l’espai públic és la 
prioritat dels lleidatans. Explica el nombre d’inspeccions de bars. Agraeix la tasca de la 
Guàrdia Urbana i dels funcionaris municipals que fan aquest treball.  

Es dóna suport a l’emprenedoria i a l’activitat econòmica. Es vol donar suport a tots els 
inversors que volen apostar per la nostra ciutat (grans i petites activitats). L’obertura de 
locals a la ciutat es manté, malgrat la crisi econòmica. L’any 2011 es van donar 184 
llicències d’activitat, l’any 2012 van ser  162 i en el que portem  d’any n’hem concedit 77. 
Agraeix el discurs conciliador del Sr. Zaballos, però lamenta que aquest to no concordi 
moltes vegades amb l’actitud diària del seu grup en les rodes de premsa o en les 
intervencions al Ple. Nota que falta més consens en les qüestions bàsiques com el 
Centre Històric. Creu que CiU aprofita algunes crítiques de la ciutadania per ampliar-les. 
L’obligació del Govern és cercar l’eficiència en l’ús dels fons públics; per això s’han fet 
canvis en les línies dels autobusos públics, cosa que ha criticat reiteradament el Grup 
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de CiU. Es faran els canvis que siguin necessaris; tot i això, no ha baixat el nombre de 
viatgers i s’ha incrementat la ràtio de viatgers per quilòmetre. S’està arribant a tots 
aquells que necessiten l’autobús per a qüestions bàsiques. Hi ha casos en què el servei 
ha empitjorat o que ha canviat de condicions; cal fer pedagogia i explicar els canvis, 
especialment a la gent gran. Cal fer estalvi corrent per poder disposar de fons per  fer 
les inversions necessàries i millorar la qualitat de la ciutat.  

 

Torn de rèplica del Sr. alcalde  

El Sr. alcalde  continua fent l’explicació general sobre l’estat de la ciutat, en les 
qüestions que no havia pogut explicar en la primera intervenció. En l’àmbit de drets 
civils, cooperació i igualtat creu que el més rellevant és la redacció del Pla director de 
cooperació, que ha implicat a més de 50 entitats de la ciutat. En un període difícil com 
l’actual no podem oblidar la cooperació amb els projectes internacionals; es continuarà 
treballant amb la Coordinadora d’ONG i amb la Fira Solidàrium en què participen totes 
les entitats. Destaca la importància del funcionament de l’Assemblea de religions o del 
Pla de polítiques d’igualtat. La participació ciutadana és important; tenim 12 centres 
cívics i 23 locals socials en funcionament. El nombre de voluntaris vinculats a la 
participació és de 500 persones. La coordinació de barris es fa especialment amb els 
consells territorials de zona (dóna les dades sobre participació en aquests òrgans). 
S’està potenciant la figura del regidor de barri. Les dues audiències públiques fetes (i 
una altra demanada) són elements de participació importants; ho agraeix als 
proposants. S’ha desenvolupat el Pla municipal de la salut, amb especial importància a 
la promoció de la salut en els centres escolars. En l’àmbit de la seguretat destaca la 
coordinació entre els cossos i forces de seguretat a la ciutat (explica les tasques de 
coordinació que fa la Junta de Seguretat Local). El nombre de faltes i delictes estan 
pràcticament estabilitzats, tot i la crisi; és un indicador del civisme i del bon treball dels 
cossos de seguretat. Les ordenances municipals regulen les condicions d’habitabilitat, 
salubritat i seguretat, així com la sobreocupació dels edificis.  

Quant a la promoció econòmica és clau el suport als emprenedors.  La recuperació 
econòmica no és només baixar impostos: s’han de fer polítiques actives tot i els 
recursos limitats. Hem fet un total de 341 assessoraments empresarials, dels quals el 
55% s’han materialitzat en projectes concrets (ara integrats en el marc de GlobaLleida). 
S’han fet possibles els  microcrèdits per  emprenedors (joves i dones); en dóna les xifres 
d’imports i de projectes finançats. Destaca la importància del pla Ocupa’t, que 
beneficiarà aproximadament 171 joves sobre 811 sol·licituds. Aquest pla té un 
pressupost íntegrament municipal de 390.000 euros. Estem fent una política activa de 
desenvolupament del comerç, especialment en els formats en què som febles. No 
comparteix la política restrictiva dels successius governs de la Generalitat i creu que cal 
fer compatibles els diversos formats comercials. Creu que el projecte del Parc de les 
Basses és molt important i s’està col·laborant amb el Grup de CiU per desenvolupar un 
projecte d’oci familiar i definint (dins el marc legal) els espais comercials necessaris per  
fer viable el projecte. Coincideix amb els grups de l’oposició pel que fa  a la preocupació 
per l’ocupació: ha de ser la política preferent. Creu que és clau el Parc Científic. També 
destaca la tasca de l’IMO, que ha augmentat l’atenció formativa fins a arribar a 25.000 
persones, entre alumnes i exalumnes. Considera que la funció de mediació laboral de 
l’IMO ha estat molt important. Creu que en matèria de turisme hem desenvolupat 
productes específics, un codi de bones pràctiques en gastronomia, hem potenciat 
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l’enoturisme i el turisme d’esdeveniments. El nombre de pernoctacions a Lleida només 
ha baixat un 0,32%, enfront a una baixada general del 8,4% a tot l’Estat (Lleida aguanta 
quant al sector turístic). La creació de productes propis i l’aposta pel turisme de negocis 
(propiciat per la Llotja)  són rellevants. S’està col·laborant amb el sector privat: agències 
de viatges i empreses. Creu que l’activació de l’aeroport Lleida Alguaire (amb la 
Generalitat) està funcionant; cal ser optimistes.  

Quant a l’urbanisme destaca que estem en un període de planificació, amb l’inici del nou 
PGOU i tal  com s’està fent amb els plans de Gardeny o de les Basses. S’ha constituït el 
Consell Assessor del nou Pla general que entrarà en vigor a partir de l’any 2015 i 
adaptarà el planejament a la realitat social i econòmica de la ciutat. El Pla general no 
haurà de generar nous espais residencials. S’han fet obres públiques amb un nivell 
raonable en funció  de la disposició dels recursos. S’han pogut mantenir actuacions dels 
plans de barris malgrat la manca de transferència de recursos per part de la Generalitat. 
Demana als grups municipals que els discursos de defensa del Centre Històric, del 
Museu Morera o de la Seu Vella s’acompanyin d’accions de gestió real davant altres 
administracions (entrevistes, trucades, peticions, etc.). Demanarà a la Generalitat que 
torni a activar els plans de barri. Recorda que durant el Govern tripartit es van invertir 7 
milions d’euros en el Centre Històric; durant el mandat del darrer Govern només han 
invertit 300.000. El Govern municipal continuarà apostant decididament pel Centre 
Històric. Espera que la concessió del Mercat del Pla serveixi per revitalitzar el comerç i 
l’activitat econòmica del Centre; destaca que l’Ajuntament és l’únic agent que està 
actuant sobre el barri, una part de la ciutat de la qual ens hem de sentir orgullosos. La 
política de mobilitat es veu afectada per una situació de canvi de model d’autobusos, 
que suposarà un bon nombre d’avantatges de servei i millora econòmica. Hem de 
reforçar la informació i introduir els canvis que siguin necessaris. Quant al medi ambient, 
el Govern aposta per potenciar l’horta i el món de la pagesia (comenta especialment el 
nou viver d’agricultors).  

 

Torn de rèplica del Sr. Vilella 

El Sr. Vilella  diu que el to del seu discurs és igual que el de l’any passat, perquè la 
ciutat està igual o pitjor. Hem batut el rècord de contenciosos judicials presentats pels 
ciutadans contra actuacions de l’equip de govern que, a més, s’han perdut. Explica que 
el seu grup ha fet gestions a favor de la declaració de la Seu Vella com a patrimoni 
mundial; per això, també han presentat mocions en el Ple per accelerar els tràmits. 
També han donat suport a la realització del Museu Morera, amb una gestió d’un diputat 
del seu partit. Reitera que creu que les polítiques del Govern provoquen la indignació de 
la ciutadania i es remet a les cartes al director que surten publicades habitualment en 
els diaris locals que han de ser respostes pels regidors responsables dels serveis. 
Esmenta els casos de les modificacions de les línies d’autobusos o el malestar de 
comerciants i industrials pels tributs locals, etc. Creu que la ciutat està amb l’aigua al 
coll, tant pel deute acumulat com pels aiguats del passat dia 13 (situació que patim des 
de fa 20 anys). Considera que l’equip de govern no fa res per solucionar els problemes 
de les inundacions pels aiguats que pateixen diverses zones de la ciutat. Malgrat això, la 
taxa de clavegueram ha sofert increments any darrere any. Diu que l’Ajuntament ha 
necessitat ajut per poder pagar les factures als proveïdors i també necessita ajut per 
poder demorar el pagament dels interessos dels crèdits corresponents al Parc Científic. 
Creu que la manca de pagament dels deutes pendents per part de la Generalitat o de 
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l’Estat només són “excuses de mal pagador”. En els darrers anys hem gastat més del 
que es podia gastar. Ha trobat a faltar una mica d’autocrítica en el discurs del Sr. 
alcalde.  

El Sr. alcalde  diu que ha començat el seu discurs explicant que la situació actual és 
difícil, a Lleida i a tot el país. El seu diagnòstic és que estem garantint els serveis 
municipals i el funcionament de la ciutat; a més, estem preparant la ciutat perquè surti 
reforçada quan la situació millori.  

 

Torn de rèplica del Sr. Zaballos 

El Sr. Zaballos  respon primer a les al·lusions directes. Manifesta que és sabut que el 
Grup de CiU reivindica davant la Generalitat els interessos municipals (altra cosa és que 
el resultat sigui menys o més efectiu, ja que la situació és especialment complicada). Es 
fan gestions públiques i altres que necessàriament han de ser més internes i no 
transcendeixen. Demana a la Sra. Camps que no confongui la col·laboració amb la 
submissió. El Grup de CiU continuarà col·laborant i criticant, al mateix temps. 
Qüestionaran allò que considerin que no és correcte i col·laboraran en allò que 
considerin positiu. També hi ha diferència entre els oferiments de diàleg del  Govern i la 
seva manera d’actuar. Li sorprèn que el Grup del PP, que té una visió de la ciutat tan 
negativa, estigui d’acord amb el model comercial de l’equip de govern, quan aquest 
tema és un dels més importants per definir el model de ciutat. Pregunta si la solució per 
al Centre Històric és la ubicació de grans superfícies comercials. Creu que una de les 
maneres de regenerar el Centre Històric és potenciar el petit comerç. Cal fer compatible, 
de manera equilibrada, el petit comerç amb les altres superfícies. Hem d’evitar que les 
grans superfícies desertitzin zones de la ciutat o perjudiquin els nostres dos grans eixos 
comercials: centre de la ciutat i zona alta. Quant a les Basses explica que el seu 
projecte vol trencar el concepte de “per Lleida ja està bé”. Tenim un espai que en el seu 
moment va ser un punt de referència per a tot Catalunya; pretenem que les Basses 
tornin a ser un punt de referència més enllà de la ciutat. Aquest projecte vindrà de la mà 
de les inversions privades i no dels fons públics; no ens endeutarem per fer real aquest 
projecte. Demana que sobre el Centre Històric es facin menys crítiques i més propostes, 
tenint també en consideració aquelles que provinguin dels grups de l’oposició. Demana 
més diàleg i menys imposició.  

 

Torn de rèplica de la Sra. Camps 

La Sra. Camps  està d’acord a demanar menys critica i més propostes. No demana 
submissió a cap grup; demana coherència entre el que es diu i el que es fa. Estudiaran 
les propostes que siguin plantejades. Diu que el Sr. Vilella té una obsessió amb  el 
contingut dels recursos judicials. Els Serveis Jurídics li faran una relació exhaustiva de 
les sentències que l’Ajuntament guanya i les que perd (en guanyem un bon nombre). El 
Sr. Vilella concentra tota la seva crítica en tres sentències; en tenim desenes cada any, 
la major part positives. És normal que perdem alguns judicis; no creu que sigui just 
qüestionar els serveis jurídics de la casa. Recorda, com a exemple, que es va guanyar 
el contenciós sobre Magisteri a la Generalitat. També comenta que guanyem moltes 
sentències en matèria expropiatòria. Reitera que l’execució de l’enderroc de l’immoble 
de Prat de la Riba es fa de manera subsidiària i es farà tot el possible per repercutir-ho a 
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la constructora. Manifesta que no podem caure en l’immobilisme i hem de continuar 
governant malgrat les dificultats. De vegades cal aportar solucions agosarades o 
innovadores, com  en el cas del Mercat del Pla. Diu al Sr. Vilella que té una magnífica 
oportunitat per fer gestions a favor de la recuperació de la Seu Vella davant el Govern 
central. Ofereix mà estesa per aconseguir inversions i finançament d’actuacions. Critica 
que es vulgui fer demagògia de les situacions de desgràcia. Explica que s’ha parlat amb 
els veïns de la zona del carrer Acadèmia (que va patir els darrers aiguats) i sembla que 
està localitzat el problema, que no té res a veure amb els problemes anteriors. Explica 
les actuacions que es van fer l’any 2008 al col·lector de Ronda i a la zona de Lluís 
Companys i Acadèmia. Es farà el que sigui necessari per solucionar aquests problemes. 

 

Torn de rèplica del Sr. alcalde 

El Sr. alcalde  explica que l’any 2008 es va fer una gran obra  amb el col·lector del 
Passeig de Ronda, que va ser la més important feta a Lleida en matèria de 
clavegueram. És obvi que caldrà sempre fer obres de millora al clavegueram en aquella 
zona i en altres. Sí que hi ha una data per presentar la candidatura de la Seu Vella. A 
final d’any, el gerent del consorci té encarregat que estigui fet íntegrament el dossier per 
posar en marxa el procés (que serà llarg i necessitarà moltes complicitats). L’Ajuntament 
de Lleida necessita ajuda de finançament com qualsevol empresa del món; en el nostre 
cas la necessitat es veu agreujada, perquè el model financer de les corporacions locals 
és manifestament insuficient i perquè tenim un deute de 20 milions d’euros amb altres 
administracions. Hem de finançar el nostre deute i el de les altres administracions. Tots 
sabem que el finançament local és una de les assignatures pendents. Coincideix amb el 
Sr. Zaballos que el model comercial ha de ser mixt, entre mitjanes i grans superfícies i el 
comerç tradicional. Però Lleida parteix d’un desequilibri històric molt gran derivat de la 
legislació que impedia la implantació a Lleida de mitjanes i grans superfícies; aquesta 
qüestió no ha estat resolta pels governs de la Generalitat. Ens manquen noves 
implantacions, perquè sortíem d’un punt de partida desequilibrat. Defensa que cal donar 
suport al comerç tradicional, amb accions especifiques i campanyes de foment de 
compra que promourà l’Ajuntament. També coincideix en què el comerç és un element 
important per dinamitzar el Centre Històric i destaca que el nombre de llicències ha 
crescut el darrer any. Cal continuar l’acció urbanística: inspeccions, inversions, etc. 
Destaca que l’educació sigui una prioritat de tothom, malgrat les retallades de les 
administracions i les restriccions tributàries que ens autoimposem.  

 

Presentació de les propostes de resolució 

El Sr. Vilella  diu que el seu grup presenta 6 propostes de resolució, relacionades amb 
qüestions urbanístiques, econòmiques, culturals i socials. La primera proposta ve 
relacionada amb la supressió d’impediments que privin de la necessària mobilitat a les 
persones que la tenen reduïda, pel que fa a l’accessibilitat dels carrers de la ciutat. 
Llegeix l’article 4 de la Llei de promoció de l’accessibilitat i supressió de barreres 
arquitectòniques, que regula aquests objectius amb relació a les vies públiques i espais 
d’accés comuns. Comenta que en les obres recents de l’avinguda Victoriano Muñoz els 
passos de vianants no s’han fet accessibles. Demanen que es prioritzi en els projectes 
d’urbanització les actuacions necessàries per  garantir l’accessibilitat, segons els 
nostres plans d’accessibilitat i de mobilitat urbana. Altra proposta fa referència als 
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aiguats del passat dia 13 de juliol. Recorda que l’any passat es va acordar la pròrroga 
de la concessió de l’explotació del servei d’abastament d’aigua i sanejament a la ciutat; 
es preveien inversions en obres de millora, per un import de 15 milions d’euros a 
executar fins l’any 2021. Proposen que es faci un estudi detallat sobre la xarxa de 
distribució i de clavegueram, especialment de les zones més afectades pels aiguats. Un 
cop fet l’estudi, demanen que es prioritzi la renovació i millora del clavegueram en les 
zones que es van inundar, atès que el sistema de drenatge és insuficient. També es 
demana que s’insti al concessionari a incrementar la neteja i el manteniment dels 
embornals. En matèria econòmica proposen la modificació de l’Ordenança de circulació 
de vianants i de vehicles i l’Ordenança fiscal de zones blaves (pel que fa als vehicles 
dels residents en zones d’estacionament regulat). Llegeix els articles que regulen 
l’estacionament d’aquests tipus de vehicles. La proposta de modificació pretén que els 
propietaris dels vehicles autoritzats com a residents puguin optar pel pagament de la 
taxa per zona blava per dies, setmanes, mes o trimestre. Es pretén facilitar el pagament 
de la taxa als residents en zones blaves. També es proposa que s’incorpori un nou 
supòsit per a l’obtenció de la targeta de resident quan aquests siguin titulars d’un 
comerç també ubicat en zona blava; els titulars podrien optar entre tenir la condició de 
resident en la zona on viuen o en la zona on tenen el comerç. També proposen una 
mesura per intentar incrementar l’activitat econòmica a la ciutat, atès que consideren 
que Lleida és una ciutat cara pel que fa a la tributació municipal que afecta les 
empreses, en especial l’IBI. Considera que el Govern té marge de maniobra per tal de 
fer polítiques de foment de l’emprenedoria. Demanen que en les ordenances fiscals per 
a l’any 2014 s’incorpori una bonificació de fins al 95% de la quota íntegra de l’IBI per a 
aquells immobles en què es desenvolupin activitats econòmiques que siguin declarades 
d’especial interès o d’utilitat municipal. Destaca la importància d’adoptar mesures per al 
foment de l’ocupació. En l’àmbit cultural demanen que la Paeria, com a  membre del 
Consorci del Turó de la Seu Vella, segueixi impulsant la redacció de la documentació 
necessària per donar fermesa a la candidatura de declaració del conjunt monumental 
com a patrimoni mundial. La darrera proposta fa referència a la problemàtica social. 
Consideren que l’increment de persones que pernocten al carrer posa en evidència la 
necessitat de disposar d’un recurs d’acollida digne perquè les persones sense llar hi 
puguin pernoctar (més enllà del pla iglú que es desenvolupa a l’hivern). Per això, 
proposen que s’incorpori als propers pressupostos una partida dedicada a un centre 
d’atenció a persones i famílies per poder disposar d’un alberg municipal propi destinat a 
les persones sense sostre de la ciutat. Recorda que en els pressupostos dels anys 2011 
i 2012 ja hi havia una partida de 600.000 euros amb aquest objectiu. Creu que totes les 
propostes són realistes i necessàries per a la ciutat. Demana el vot favorable als 
membres de la corporació. 
 
La Sra. Obis  explica que el Grup de CiU presenta 5 propostes de resolució. La primera 
fa referència a la lluita contra l’atur, tot i ser conscients que aquesta competència 
municipal està limitada per la manca de recursos. Es pretén optimitzar els mecanismes i 
els recursos derivats de les competències pròpies, millorar l’efectivitat en l’aplicació dels 
recursos i cercar la millor coordinació de totes les administracions implicades en 
aquesta lluita. Proposen treballar de la mà dels agents públics i privats que participen en 
l’activitat econòmica i el foment de l’ocupació a Lleida. També es vol fer les aportacions 
pertinents en el debat de la propera Llei òmnibus, que pretén reformar diferents lleis 
sectorials autonòmiques que estableixen obligacions excessives per a les 
administracions locals i per als ciutadans que pretenen exercir activitats econòmiques. 
Cal que les administracions consensuem mesures que facilitin i simplifiquin la normativa 
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en l’àmbit local. Demanen a l’equip de govern que es revisi el catàleg de tributs i taxes 
municipals, amb l’objectiu de rebaixar la pressió fiscal als nostres conciutadans; 
l’objectiu d’aquesta mesura és la creació de nous llocs de treball i el manteniment dels 
que hi ha en l’actualitat. Es proposa també prioritzar els projectes que impulsin la 
creació de llocs de treball que aporten valor afegit (des de la innovació, la creativitat i el 
talent). La segona proposta té com a objectiu establir mesures per a integrar persones 
de diferents condicions, oferint-los oportunitats per realitzar projectes de vida dignes i 
complerts. Defensa la importància de la incorporació d’aspectes socials en la 
contractació pública, mitjançant la introducció de les denominades clàusules socials. 
Malgrat que l’Ajuntament ja aplica aquests tipus de clàusules en alguns casos, el Grup 
de CiU creu que és possible incloure aquest tipus de clàusules en moltes més 
licitacions. Per això, també proposen establir col·laboracions amb FEICAT i impulsar i 
donar suport a la participació en les licitacions de les empreses d’inserció. L’atenció en 
favor de les persones més vulnerables ha de sumar els esforços d’empreses i entitats. 
La tercera proposta va en la línia de millorar la transparència i el bon govern a la nostra 
ciutat. Cal impulsar propostes per orientar les polítiques municipals amb el màxim rigor i 
transparència. Totes les administracions locals tenim el repte d’ampliar i aprofundir la 
participació ciutadana, optimitzar la gestió dels recursos públics i millorar els serveis 
locals. El Grup de CiU proposa establir fórmules que permetin als diferents moviments 
socials de la ciutat poder participar en els consells territorials on tinguin la seva seu 
social. Aquests consells, tot i ser òrgans consultius, poden emetre resolucions i aprovar 
propostes i suggeriments en un bon nombre de matèries que han de ser considerats per 
la ciutat i pels òrgans municipals. Proposen també que els consells es reuneixin, com a 
mínim, amb caràcter semestral. També proposen la creació d’un portal on line de 
participació ciutadana, per poder plantejar propostes i suggeriments. Aquest portal 
permetria a tota la ciutadania conèixer, de primera mà, les iniciatives que preocupen als 
seus conciutadans. Els altres punts de la proposta fan referència a les sessions 
plenàries de l’Ajuntament. Es demana ampliar els terminis de convocatòria del Ple per 
facilitar la participació en les sessions plenàries de les entitats afectades (amb la 
corresponent modificació dels acords del cartipàs i del Reglament de participació 
ciutadana). Defensa la importància de la participació de la ciutadania en els plens 
municipals. També amb el mateix objectiu proposen que les sessions del Ple es facin a 
la tarda i que es retransmetin en directe (via internet) i siguin gravades per estar a 
disposició de les persones interessades. La quarta proposta planteja l’elaboració del 
projecte educatiu de ciutat. Una ciutat és educadora en la mesura en què sigui conscient 
que, més enllà dels projectes educatius,  totes les seves polítiques tenen una 
repercussió directa en els aprenentatges i en la formació en aptituds i valors de la seva 
ciutadania. Tots els actors socials esdevenen educadors. La tasca del projecte educatiu 
de ciutat és promoure i connectar les institucions i les entitats per generar accions i 
missatges que expressin valors (convivència, solidaritat, cohesió social, etc.). La 
proposta de CiU vol el compromís del Plenari en l’elaboració del Projecte Educatiu de 
Ciutat (PIC)  i complementar l’oferta d’activitats educatives amb el disseny i creació d’un 
programa específic  de prevenció i reforç escolar articulat al voltant dels tres eixos que 
es descriuen en la part dispositiva de la proposta. Els fonaments cabdals són l’acció 
preventiva i el reforç escolar (ho explica). Com sigui que tots coincidim en el fet que 
l’educació és una prioritat municipal, cal implementar propostes innovadores i treballar 
plegats a favor de l’èxit escolar. La darrera proposta fa referència a la fiscalitat. Creuen 
que cal flexibilitzar i innovar, i ser especialment sensibles amb els contribuents. 
Aquestes premisses han de marcar les línies de treball dels propers anys i garantir uns 
comptes públics raonablement sanejats i justos. Continuen proposant no incrementar els 
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principals impostos; en l’IBI la proposta és la congelació de la quota. Demanen un 
sistema de pagament flexible que faciliti al contribuent el pagament dels seus impostos 
en diferents terminis, amb una “tarifa plana” o amb diferents tipus de fraccionaments. El 
segon punt de la proposta ve motivat per la situació econòmica que pateixen alguns 
conciutadans, que els impedeix fer front al pagament dels tributs. Demana que el Plenari 
pugui oferir una alternativa al pagament de tributs a les persones amb dificultats 
econòmiques, per poder-los satisfer mitjançant treballs en benefici de la comunitat 
(explica els detalls de la proposta). Aquesta mesura no resoldrà l’endeutament de les 
famílies, però pot ser una eina per no “cronificar” endeutaments en determinats 
conceptes. Altres ajuntaments han acordat mesures com aquesta i poden servir per 
ajudar a persones que estan en situacions especialment complicades. Clou la 
presentació dient que la preocupació del Grup de CiU és donar alternatives a les 
persones i maximitzar els mecanismes que tenim al nostre abast per redreçar la situació 
de crisi econòmica.  
 
El Sr. alcalde  diu que la congelació tributària que ha anunciat fa referència, en el cas de 
l’IBI, a la congelació de la quota. Caldrà abaixar el tipus de manera que la quota quedi 
congelada.  
 
La Sra. Camps  fa una introducció i explica les dades relatives al compliment de les 
propostes aprovades en el Ple de l’estat de la ciutat de l’any passat. La majoria de les 
que va tenir el suport del Plenari ja han estat complimentades. Explica les gestions fetes 
amb relació a les propostes següents:  procés participatiu sobre la casa Baulies; taules 
socials sobre l’habitatge o treball en polítiques actives d’ocupació. Considera que s’ha 
donat compliment pràcticament en la totalitat a les propostes que van ser aprovades. El 
Grup del PSC presenta 3 propostes. La primera fa referència a la necessitat d’establir 
polítiques urgents per al foment de l’ocupació. Es demana, de nou, que la Generalitat 
recuperi els fons destinats als plans d’ocupació. Ens comprometem a continuar, amb 
recursos propis, l’execució del pla Ocupa’t (que dóna oportunitats a molts joves) i a 
continuar amb els plans locals d’ocupació. La segona proposat fa referència a 
l’aprovació del Pla director de l’esport. Ens comprometem a lliurar al Consell Assessor 
Municipal la proposta de Pla,  perquè pugui ser debatuda i comptar amb les aportacions 
d’aquest òrgan de participació. Quan hagi estat aprovat pel Consell serà sotmès a debat 
i votació pel Ple municipal. Es preveu que les mesures derivades del Pla entrin en vigor 
a partir de l’any 2014. La darrera proposta entra en l’àmbit més genèric de la política, 
amb una resolució de pronunciament municipal contra la corrupció i a favor de la 
transparència i les bones pràctiques en política. Comenta que aquesta moció 
comparteix la filosofia de la que ha presentat el Grup de CiU (tot i que no hi hagi 
coincidència en algunes mesures concretes, que requereixen un estudi més aprofundit). 
Creu que la necessària regeneració de la classe política ha de començar al món local, 
que és el que té més contacte directe amb la ciutadania i amb els seus problemes i 
preocupacions. Cal recuperar la confiança perduda. El segon punt de la proposta és una 
condemna enèrgica als casos de corrupció. Cal recuperar la visió més noble de 
l’activitat política que és el servei públic a la ciutadania. Altre punt planteja el compromís 
municipal per mantenir la implicació de la ciutadania en els projectes de ciutat. Es vol 
també fomentar que els moviments socials i les entitats sorgides arran de la situació 
econòmica disposin dels espais de participació necessaris, d’acord amb el Reglament 
de participació ciutadana.   
 
Explicació de vot  
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El Sr. Vilella  explica que votarà a favor de les 3 propostes de resolució presentades pel 
Grup del PSC. Votaran a favor de les propostes de CiU contra l’atur i la relativa a les 
clàusules socials (a la qual han incorporat una esmena del seu grup). Demanen votació 
separada a la moció de CiU sobre transparència i bon govern municipal: votaran a favor 
dels punts 1,2, 3 i 4 i s’abstindran de votar el punt cinquè. La proposta de resolució 
sobre el projecte educatiu de la ciutat comptarà amb el seu suport atès que ha estat 
consensuada en incorporar una esmena del Grup del PSC. Demana també votació 
separada a la proposta sobre fiscalitat: votaran favorablement el primer punt i 
s’abstindran de votar el segon. Aquesta abstenció ve motivada perquè no han trobat cap 
norma que avali que els treballs voluntaris puguin ser una alternativa al pagament de 
tributs (no ho permeten ni la LRHL ni la LRBRL). 
 
La Sra. Obis  explica que el Grup de CiU donarà suport a totes les propostes del grup 
popular i a les del PSC. Tot i el seu vot favorable considera que la proposta del PSC  
sobre corrupció, transparència i bones pràctiques es queda curta: la proposta del Grup 
de CiU va més enllà. El vot és favorable per compartir la filosofia de la proposta. En 
relació amb l’acord sobre el Pla de l’Esport vol que consti la tasca feta en aquest sentit 
pel regidor del seu grup Sr. Cerdà perquè l’Ajuntament constituís el Consell Municipal de 
l’Esport.  
 
La Sra. Camps  anuncia que s’ha arribat a alguns acords en les propostes del Grup del 
PP, cosa que agraeix. Votaran a favor de la propostes de CiU sobre l’atur, atès que és 
una lluita compartida per tots els grups. La proposta sobre clàusules socials no tindrà el 
suport del seu grup atès que ja s’està treballant per adaptar els plecs de contractació,  
un bon nombre de les qüestions plantejades a l’acord ja estan recollits en els plecs 
vigents i tenim contractes reservats a centres especials de treball (cosa que afecta 
contractes per valor de 2,7 milions d’euros). Creu que estem donant compliment a la 
implementació de les clàusules socials i també explica que la valoració social es té en 
consideració en les adjudicacions en cas d’empat. Sobre la proposta de transparència i 
bon govern creu que alguna de les qüestions proposades ja estan en marxa; sobre 
altres comparteixen l’esperit, però cal fer un debat més específic i concret abans de 
modificar algunes normes. Sobre el projecte educatiu de ciutat diu que la moció està 
consensuada. No votaran a favor de la proposta de fiscalitat atès que creu que aquest 
debat correspon al Ple en què s’aprovin les ordenances fiscals per a l’any proper. 
Comparteix la preocupació del Grup de CiU sobre la possibilitat de pagament de deutes 
fiscals amb treball social; malgrat això no està resolta la legalitat d’aquestes mesures, 
no prevista ni en la LRHL ni en la LRBRL. No han trobat vies que puguin fer possible 
aquesta proposta d’alternativa al pagament. Votaran en contra de les propostes del PP 
relatives a la xarxa d’aigua i clavegueram, a la fiscalitat i a l’alberg municipal. Votaran a 
favor de la proposta sobre la candidatura de la Seu Vella (que liderarà l’Ajuntament de 
Lleida dins el Consorci). També ho faran a la proposta sobre accessibilitat per a 
vianants (amb l’esmena incorporada); passarem del 89% de gual adaptats al 100%. No 
poden votar a favor de la proposta sobre la zona blava, ja que aniria en contra de la 
filosofia general de rotació que justifica aquesta modalitat d’estacionament.  
 
El resultat de les votacions està transcrit en la part dispositiva de l’acta.  
 
El Sr. alcalde  clou la sessió agraint la participació de tothom en els afers de la ciutat, 
una ciutat que s’ha de construir des del Govern i des de l’oposició. Agraeix també les 
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propostes de resolució i  l’estil dialogant de tot el debat. Encoratja tots els membres de 
la corporació a treballar per Lleida i per la ocupació de les persones.  
 
 
L’alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
 
 
El secretari,  

Vist i plau, 
 L’alcalde, 

 
 


